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و  اندیشه  »تولید  او  تولیدات  عالی ترین  و  بشر  آورد  دست  والاترین 
دانایی« است.

اگر عقل از انسان گرفته شود نه تنها هیچ مزیتی بر دیگر موجودات 
ندارد بلکه به جهات مختلف از آنها، ضعیف تر و کم ارزش تر است.

نیاز  اما این عقل که فرآورده و محصولش، »اندیشه و دانایی« است 
به پرورش و تکامل دارد. از زمان پیدایش انسان تاکنون، روند تکاملی 
عقل آغاز شده و در دوره ها و زمان های متمادی به تدریج تکوین یافته 
است. هر چه از زمان پیدایش انسان فاصله می گیریم و به عصر خودمان 
نزدیک می شویم، این روند تکاملی، شتاب بیشتری گرفته تا جایی که 
امروز در کمتر از یک دهه، به اندازه قرن های گذشته، براین شتاب و 

صعود افزوده شده و می شود.
گشودن  و  بالندگی  اوج  در  امروز  است،  »عقل«  فرزند  که  »علم« 
تاریخ  طول  در  اما  انسان هاست.  روی  به  ناشناخته،  و  جدید  افق های 
نیاز به »ابزار« بوده  برای شکوفایی و گسترش علم، اندیشه و دانایی 
است. از زمان اختراع کاغذ و استفاده از قلم تا اختراع دستگاه چاپ و 
انتشار کتاب، روزنامه و مجله، در هر دوره ای، بشر از ابزارهای متناسب 
سینما  و  تلویزیون  و  رادیو  اختراع  است.  کرده  استفاده  روزتر  به  و 
قدم های بعدی استفاده از رسانه های صوتی و تصویری بود اما اینک 
که ماهواره، اینترنت و فضای مجازی به عنوان مدرن ترین ابزارها خود 
را نشان داده، همگی ریشه در مطبوعات، رادیو، تلویزیون و سینما دارد 
و نه تنها با پیشینه خود در تضاد نیست بلکه به آن افتخار می کند و خود 

را مدیون رسانه های پرسابقه می داند.
روزنامه طلوع از ابتدای پیدایش فضای مجازی، خود را به آن پیوند زد 
و در صفحات مکتوب، استفاده از qr code »فیلم« نیز اضافه کرد تا با 
هم افزایی رسانه حقیقی و مجازی، در تولید و انتشار اندیشه و آگاهی، 

گام های بلندتری بردارد.
صاحبان  همه  از  جدید،  دنیای  در  و  طلوع«  »تولد  سالروز  در  اینک 
اندیشه دعوت می کنیم چنانچه طرح و برنامه بدیع و جدیدی در عرصه 

رسانه دارند به ما اعلام فرمایند تا از آن بهره مند شویم. 
در پایان شایسته است از همه سروران و عزیزانی که به هر نحوی در 
سه دهه گذشته تاکنون، با روزنامه طلوع همفکری، همدلی و همکاری 
داشته اند، تقدیر و تشکر کرده و متواضعانه به آنان ادای احترام کنیم.
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حدود سه دهه با شما و برای شما
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دستگیری قاتل شهید سرتیپ دوم 
کوروش بازیار در عملیات 

ضربتی پلیس فارس

مدیر شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه فارس 

خبر داد؛

انتقال 2/5 میلیارد لیتر نفت خام 
و میعانات گازی در منطقه فارس

مدیر شعب بانک کشاورزی فارس خبر داد؛

پرداخت ۷۰ هزار میلیارد ریال 
تسهیلات به بخش کشاورزی 

و بازرگانی  فارس
2

کوچی نماینده مردم جهرم در مجلس یازدهم در مورد 

حضور چینی ها در بازار ساخت و ساز ایران:

در این شرایط چه نیازی است که 

چینی ها در داخل  ساخت و ساز کنند
شنیدن چنین سخنانی توهین به شعور جامعه مهندسین است

1

دکتر محمدمهدی جعفری زاده
سرمقاله

دکتر محمدمهدی جعفری زاده
یادداشت 

روز

تولیت حرم مطهر حضرت شاهچراغ )ع( خبر داد؛

برگزاری نشست سالانه اندیشمندان و استادان درس 
انقلاب اسلامی دانشگاه های کشور در شیراز

4

معاون شهرسازی و معماری تهران اخیراً از طرح بازسازی بخش هایی 
از بافت فرسوده تهران با کمک چینی ها خبر داده است. با توجه به 
مدت هاست  تهران  در  فرسوده  بافت های  و  مسکن  معضل  که  این 
مورد توجه قرار دارد فرارو با دکتر بیت الله ستاریان کارشناس حوزه 
مسکن در این خصوص گفتگو کرده است. دکتر ستاریان معتقد است 
مشکلاتی از جمله عدم توجه به بخش خصوصی و مشکلات تأمین 
منابع مادی، مدت هاست به اقتصاد مسکن و بازسازی مسکن در کشور 
و به ویژه در پایتخت آسیب زده است و به کار گیری درامدهای 

نفتی در بخش مسکن را یک اشتباه بزرگ ارزیابی می کند.
شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون  صارمی،  فرارو-حمیدرضا 
و  چینی«  مسکن  »ساخت  برای  شهرداری  طرح  جزئیات  تهران، 
همچنین مذاکرات اولیه با چینی ها را تشریح کرد. بر اساس این طرح، 
اراضی قهوه ای یا همان زمین های ذخیره )قطعات بزرگ متراژ بالای 
یک هکتار( در بافت فرسوده تهران، برای »محله سازی« به روش 

کلید به کلید به چینی ها واگذار می شود.
به گزارش فرارو، صارمی  اعلام کرد، فرآیند مذاکره با شرکت های 
ساختمانی چینی، صرفاً با سازندگان بخش خصوصی این کشور است 
و همچنان هم با سفر شهردار تهران به چین ادامه دارد. اصل برنامه 
شهرداری »واگذاری زمین های ذخیره« به چینی ها برای اجرای طرح 

»کلید به کلید« در مناطق پایین شهر است. 
اعلام کرد  تهران  شهر  نوسازی  سازمان  بود که  جاری  سال  آذرماه 
با اهدافی، چون رفع مشکلات و محیط های سرمایه گذاری در حوزه 
مسکن، زمینه مناسب برای عبور از رکود ساخت وساز و رسیدن به 
رونق مسکن، نوسازی بافت های فرسوده و به دنبال جذب مشارکت 
شرکت های معتبر خارجی و سرمایه گذاری و بهره برداری از تجربه 
و توانمندی آن ها برای ایجاد تحول در روند تولید مسکن، نوسازی 

بافت های فرسوده و مسکن معوق است. 
در همان زمان اعلام شد که چینی ها در سرمایه گذاری و انتقال تجارب 
و فناوری مشارکت می کنند و با بیش از ۲۰۰ هزار واحد مسکونی 
نوین ساخته می شود. حسن تیزمغز، مشاور وزیر راه و شهرسازی نیز 
در پاییز سال جاری گفته بود شرکت های چینی و بلژیکی، طرح هایی 
هر  برای  دلار   ۳۰۰ تا   ۲۰۰ هزینه  با  ایران  در  مسکن  ساخت  برای 
بررسی  حال  در  تهران  شهرداری  و  داده اند  ارائه  زیربنا  مترمربع 

طرح های مذکور است. 
و  معماری  معاون  سخنان  اساس  بر   ،۱۴۰۲ ماه  بهمن  در  و  اکنون 
به  زمین  واگذاری  برای   ۱۶ تا   ۹ مناطق  تهران،  شهر  شهرسازی 
چینی ها انتخاب شده اند و قرار است در مقیاس ۱۰۰۰ تا ۲۰۰۰ واحد 
مسکونی در هر واگذاری، آپارتمان ساخته شود. طرح کلید به کلید 
به معنای آن است که مالک کلنگی، خانه کلنگی اش را تحویل دهد 
و آپارتمان نو چینی تحویل بگیرد. اما این طرح منتقدانی هم دارد، 
محمدرضا رضایی کوچی نماینده مردم جهرم در مجلس یازدهم در 
مورد حضور چینی ها در بازار ساخت و ساز ایران، گفت: »در کشور 
نیروی متخصص و مصالح ساختمانی مناسب وجود دارد لذا در این 
شرایط چه نیازی است که یک کشور خارجی در داخل  ساخت و 
به  ساختمان  در صنعت  داخلی  متخصصین  دانش  و  کندتوانایی  ساز 
کنیم  پیدا  حضور  همسایه  کشورهای  در  می توانیم  که  است  حدی 

بنابراین شنیدن چنین سخنانی توهین به شعور جامعه مهندسین است. 
بحث  بیاورند  به کشور  را  مالی خود  منابع  دارند  قصد  چینی ها  اگر 

دیگری است، اما ازنظر دانش مهندسی هیچ نیازی به آن ها ندارم.«
فقدان حضور بخش خصوصی در پروژه های مسکن کشور 

مکانیسمی  باید  »ما  گفت:  ادامه  در  مسکن  حوزه  کارشناس  این 
تدارک ببینیم که بتوانیم منابع را از خود مردم جمع کنیم، سرمایه گذار 
به بخش خصوصی تعلق دارد، تولیدکننده نیز جزو بخش خصوصی 
است و مصرف کننده نیز از بدنه بخش خصوصی است. اگر سرعت 
راحتی  به  دهیم،  افزایش  سه ضلع،  این  در  را  منابع  و  پول  چرخش 
نیازی  و  برسانیم  استاندارد  حد  به  را  کشور  مسکن  تولید  می توانیم 
داریم؟  انتظاری  چه  دقیقاً  چینی ها  از  ما  نیست.  چینی ها  حضور  به 
این است که تبدیل  انجام دهند  نهایت کاری که چینی ها می توانند 
پروژه ها  و  شوند  پروژه ها   )Main ContraCtor( اصلی  پیمانکار  به 
را جزء به جزء به پیمانکاران داخلی خودمان واگذار می کنند و بعد 
رخ  فرایند  این  در  که  اتفاقی  تنها  بود.  خواهد  سرخط  نقطه  دوباره 
می دهد این است که پول نفت را اینجا خرج می کنیم که از دید من 
یک اشتباه بزرگ اقتصادی است. ما نه می توانیم و نه باید که پول 
نوع تصمیم گیری می شود  این  پیامدهای  را وارد مسکن کنیم.  نفت 
از  نیافتنی تر  دست  مسکن،  که  می رود  بالا  حدی  به  تورم  که  این 

اکنون می شود.«
آن  تکنولوژی(،  و  )ساخت  مسکن  تولید  در حوزه  »ما  افزود:  وی 
تکنولوژی  سرعت  به  نتوانسته ایم  که  این  علت  نداریم.  مشکل  قدر 
در  را   )PrefabriCated HoMe( ساخته  پیش  مسکن  برای  نیاز  مورد 
کشورمان داشته باشیم، این است که مشکل اقتصادی داریم. اقتصاد 
فعالیت  راحتی  به  بخش خصوصی  نمی دهد  اجازه  ما  بسته  و  دولتی 
کند. این نوع فعالیت ها سرمایه گذاری کلان می خواهد. حوزه مسکن، 
سرمایه گذاری در کارخانه شیر پاستوریزه نیست که بگوییم با یک 

رقم مشخص و بودجه ای قابل قبول، راه خواهد افتاد. 
برای سرمایه گذاری در بخش مسکن و تغییر تکنولوژی، باید از پایه، 
اقدام به تغییر همه چیز کنیم. ما باید زنجیره تولید مسکن را به طور 
کلی متحول کنیم و این کار نیز به سرمایه گذاری کلان و هنگفتی 
امکان  اصلًا  و  است  لازم  توان  فاقد  ما  خصوصی  بخش  دارد.  نیاز 
جذب سرمایه های خارجی و داخلی در بخش خصوصی وجود ندارد. 
حتی اگر چینی ها بخواهند در ایران سرمایه گذاری کنند، قوانین اجازه 

نمی دهد.«

کوچی نماینده مردم جهرم در مجلس یازدهم در مورد حضور چینی ها در بازار ساخت و ساز ایران:

شنیدن چنین سخنانی توهین به شعور جامعه مهندسین است

تغذیه  طرح  بهره برداری  از  فارس  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
آبگیری ظرفیت  با  فراشبند  شهرستان  دهرم  بخش  احمدآباد   مصنوعی 

۶۲۰ هزار مترمکعب در هر سیلاب همزمان با ایام دهه فجر خبر داد.
به گزارش روزنامه طلوع به نقل از روابط عمومی شرکت آب منطقه ای 
هزار   ۶۲۰ آبگیری  ظرفیت  با  پروژه  این  بدری گفت:  سیاوش  فارس، 
مدیریت  همراه  به  منطقه  آبخوان  تقویت  با  سیلاب  هر  در  مترمکعب 
بهره برداری از منابع آب زیرزمینی می تواند به ذخیره آب تجدیدپذیر در 

سفره های آب زیرزمینی کمک کند.
طرح های  مزایای  برشمردن  با  فارس  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
مهار  روش  به  آبخوان ها  مصنوعی  تغذیه  داشت:  اظهار  مصنوعی  تغذیه 
سیلاب و نفوذ به آبخوان در مسیل های سیلابی راهکاری مناسب برای 
محسوب  فارس  استان  در  زیرزمینی  سفره های  منابع آب  افزایش حجم 

می شود.
بدری ادامه داد: افت زیاد سطح ایستابی و روند نامطلوب کمی و کیفی 
آبدهی چاه ها، چشمه و قنوات در اغلب دشت ها، به هم خوردن تعادل 
آبی و به تبع آن تعادل زیست محیطی حوزه های آبریز، معلول مستقیم 

بهره برداری بیش از حد از منابع آب زیرزمینی است.
که  است  راهکاری  آبخوان ها،  مصنوعی  تغذیه  اینکه  به  اشاره  با  وی 
تاکنون در خیلی از مناطق استان فارس اجرا شده است، اضافه کرد: در 
این روش با مهار سیلاب و تغذیه آن به درون آبخوان علاوه برافزایش 
حجم مخزن و جلوگیری از روند شدید افت سطح آب زیرزمینی سبب 

کنترل سیل و حفاظت خاک نیز می شود.
مصنوعی  تغذیه  طرح  اجزای  فارس  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
احمدآباد دهرم را شامل ۳۱۰ هزار مترمکعب حجم خاکریزی، هفت هزار 
ظرفیت  مترمکعب  هزار   ۶۲۰ سیمان،  و  مترمکعب حجم سنگ   ۳۰۰ و 
آبگیری در یک مرحله سیلاب و ۲ میلیون مترمکعب ظرفیت آبگیری 

سالانه اعلام کرد.
بدری همچنین مساحت باغات و اراضی تحت پوشش این طرح را هزار 
و ۶۰۰ هکتار و ارزش روز پروژه تغذیه مصنوعی احمدآباد فراشبند را 

هزار میلیارد ریال دانست.
اینکه حدود  بیان  با  فارس  منطقه ای  توسعه شرکت آب  معاون طرح و 
۹۰ درصد اشتغال مردم منطقه به صورت مستقیم یا غیرمستقیم مربوط به 
فعالیت های کشاورزی وابسته است، نیز گفت: افت سطح آب زیرزمینی 
و شور شدن منابع آب منطقه به بزرگترین چالش منطقه فراشبند تبدیل 

شده بود.
عبدالرضا شهابی ادامه داد: اجزای این طرح شامل یک بند انحرافی جهت 
بالا بردن سطح تراز آب رودخانه و هدایت آن توسط یک کانال انتقال 
سیلاب به حوضچه رسوبگیر و حوضچه تغذیه می باشد، کانال انتقال آب، 
سازه بند انحرافی، کانال رسوب بر دهانه آبگیر، دریچه کانال رسوب بر 

و دیوارهای جانبی از اجزای دیگر این پروژه است.
مجید فروردین نماینده مردم شهرستان های فراشبند، فیروزآباد و قیر و 
کارزین با تقدیر از خدمات شرکت آب منطقه ای فارس در این مراسم 
حاصلخیزی  شهرستان های  از  یکی  فراشبند  شهرستان  داشت:  اظهار  نیز 
است که هر ساله کشت های مختلفی در دشت های آن انجام می شود اما 

استفاده بی رویه از آب در این منطقه سبب افت سطح سفره های زیرزمینی 
آب شده است.

فروردین با بیان اینکه باید با راهکارهای علمی و قانونی به احیای دوباره 
مقدار  ذخیره  و  سیلاب ها  مهار  و  کنترل  افزود:  کرد  آبخوان ها کمک 
مازاد آن، به تعادل رسانیدن وضعیت آبخوان ها، جلوگیری از پدیده نشت 
مازاد در  برای ذخیره آب  از ظرفیت مخزن زیرزمینی  استفاده  و  زمین 

فصل غیر زراعی از جمله مزیت های اجرای این طرح ها است.
در این مراسم مجید وامق سرپرست فرمانداری شهرستان فراشبند با تقدیر 
از حداکثر  بهره گیری  لزوم  بر  فارس  منطقه ای  از خدمات شرکت آب 
شهرستان  در  زیرزمینی  آب  سفره های  احیای  برای  قانونی  ظرفیت های 
فراشبند نیز تاکید کرد و گفت: یکی از راه حل های مناسب و کارآمد 
نیمه خشک  و  مناطق خشک  در  ویژه  به  رواناب  از  بهینه  استفاده  برای 

استفاده از احداث طرح های تغذیه مصنوعی است.
امام جمعه شهرستان فراشبند نیز در این مراسم از خدمات شرکت آب 

منطقه ای فارس در اجرای این طرح تقدیر و تشکر کرد.
خاطر نشان می شود: با تلاش و پیگیری مدیران شرکت آب منطقه ای و 
همکاری شرکت های پیمانکار و مشاور، طرح تغذیه مصنوعی احمدآباد 
به  دسترسی  و  قرار گرفته  فراشبند  کیلومتری شهر  فاصله ۷۰  در  دهرم 
این حوضچه از طریق جاده شیراز - فیروزآباد و نهایتاً جاده فیروزآباد 
در  پروژه  به  ورودی  سیلاب  اینکه  ضمن  می باشد.  میسر  احمدآباد   -
اثرات بسیار مناسبی بر وضعیت آب  نهائی  از تکمیل  سال گذشته قبل 
این  به  بارها  منطقه  مسئولین  و  بهره برداران  و  داشته  منطقه  زیرزمینی 

موضوع اشاره نموده اند.
لازم به ذکر است تاکنون بیش از 8۰ حوضچه تغذیه مصنوعی در سطح 
استان را احداث کرده است، که در کاهش خطرات و مدیریت سیلاب، 
تغذیه سفره های زیرزمینی و در نتیجه رونق کشاورزی در استان را سبب 

شده است.

توسط شرکت آب منطقه ای فارس اجرا شد؛

بهره برداری طرح تغذیه مصنوعی ۶۲۰ هزار مترمکعبی 
دهرم فراشبند در دهه فجر

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان فارس خبر داد؛

اجرای مرحله جدید کالابرگ الکترونیکی 
»طرح فجرانه« در فارس

مدیرعامل آبفا شیراز خبر داد؛

آغاز 2 طرح توسعه ای تصفیه خانه 
در شیراز و صدرا
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